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ACTA DE CONSELL DE COMÚ EXTRAORDINARI 
 

30 de setembre del 2020 
 
 
A la Casa Comuna, a les 16.00 hores del dia 30 de setembre del 2020, es reuneix 
el Consell de Comú sota la presidència de la cònsol major, l’Hble. Sra. Conxita 
Marsol Riart. Després d’haver estat degudament convocada la reunió, hi 
assisteixen els membres següents: 
 
L’Hble. Sr. David Astrié Padilla 
L’Hble. Sr. Miquel Canturri Campos  
L’Hble. Sr. Gerard Estrella Armengol  
L’Hble. Sra. Meritxell Pujol Carrascosa 
L’Hble. Sr. Alain Cabanes Galian 
L’Hble. Sra. Meritxell López Guitart 
L’Hble. Sra. Letícia Teixeira Da Silva 
L’Hble. Sra. Maria Dolors Carmona Filella 
L’Hble. Sr. Sergi González Camacho. 
 
S’excusa l’absència dels Hbles. Srs. Gerard Menardia Coloma i Lídia Samarra 
Pujol. 
 
 
L’ordre del dia de la reunió és el següent: 
 

Punt únic. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació de 
modificació de l’Ordinació tributària comunal per a l’any 2020, del 19 de 
desembre del 2019. 

 
La cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a aquesta sessió de 
Consell de Comú, que ha estat degudament convocada, d’acord amb el que 
disposen els articles 19.b i 21 de l’Ordinació d’organització i de funcionament 
dels Comuns, del 17 de novembre del 2011. 
 
Alhora, i d’acord amb el que disposen els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels comuns, del 17 de novembre del 2011, 
informa que cap conseller ha entrat a tràmit cap pregunta per ser tractada en el 
punt de Precs i Preguntes. Així mateix, informa que cap conseller de Comú ha 
proposat la inclusió de cap nou punt a l’ordre del dia d’avui. Per tant, es procedeix 
amb l’ordre del dia establert. 
 
 



ACdC núm. 20/09 
30/09/20 

2 
 

Punt únic.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació 
de modificació de l’Ordinació tributària comunal per a l’any 2020, del 19 de 
desembre del 2019. 
 
La cònsol major informa que aquesta proposta té com a finalitat poder aplicar 
una modificació que permeti al Comú gestionar la facturació de la taxa sobre les 
activitats comercials i empresarials de la parròquia d’Andorra la Vella per a 
aquest any 2020, amb uns preus diferents als que estaven establerts en 
l'ordinació inicial, aprovada el passat mes de desembre. Habitualment, s'aprova 
durant el mes de desembre per a l'any següent. La proposta de modificació 
d’aquesta ordinació s'ajusta a una proposta que ja es va fer durant les reunions 
de la Junta de Govern ampliada que es van celebrar durant l'època més crítica 
de la pandèmia a causa de la COVID-19. Van ser unes reunions de la Junta de 
Govern ampliades on hi eren representats els membres de la Corporació, tant de 
la majoria com de la minoria. Aquestes reunions es van celebrar el 26 de març, 
el 2 i el 8 d'abril. En aquestes reunions, es va plantejar la possibilitat d’aprovar 
aquesta proposta. Tots els membres de la Corporació van valorar-la i avui és el 
moment de sotmetre-la a aprovació. El Comú pretén que aquesta ordinació faciliti 
que totes les activitats comercials i empresarials de la parròquia d’Andorra la 
Vella, siguin comerços, hostaleria, etc. tinguin una deducció directa de la taxa 
corresponent a la higiene i a l’enllumenat públic, que els arribarà durant el proper 
mes d'octubre, de la part proporcional corresponent als dies que van estar 
tancats per obligació legal establerta per les lleis òmnibus que va aprovar el 
Consell General i els Decrets posteriors del Govern d’Andorra que van anar 
aixecant prohibicions progressivament. El Comú ha fet tot el càlcul. Aquesta 
proposta és una acció directa perquè el Comú no vol que els comerciants i els 
empresaris de la parròquia hagin de demanar al Comú que els rebaixi aquesta 
taxa per aquests dies que van haver de tancar, sinó que automàticament ja 
estaran descomptats en el rebut que rebran i en la factura corresponent. Als 
comerços que han estat tancats més els correspon 79 dies. El descompte també 
s’efectuarà en funció de si l'activitat ha estat oberta, tancada o parcialment 
oberta. El Comú d’Andorra la Vella ha optat per aquesta fórmula perquè és una 
fórmula important que té com a finalitat de reactivar l'economia dels negocis de 
la parròquia i colꞏlaborar també amb les famílies en general de la parròquia. Com 
ja ho ha indicat, és una proposta que va sorgir de la Junta de Govern ampliada, 
en aquell moment, i ara cal que l’aprovi el Consell de Comú. El Comú ha fet 
l'esforç de preparar tots els rebuts ja amb aquest descompte aplicat. És un 
descompte proporcional als dies que han estat tancats en funció del que 
estipulava la llei i els ha obligat a tancar als efectes que, quan els ciutadans, els 
empresaris o els comerciants ho rebin, ja ho tinguin descomptat de la factura. 
Aquesta és la fórmula més justa i més equitativa per a tothom. Aquesta és una 
manera directa de colꞏlaborar amb el teixit econòmic de la parròquia d'Andorra 
la Vella. Com ho ha mencionat anteriorment, aquesta proposta va ser tractada 
durant les reunions de la Junta de Govern ampliades. A la primera reunió, es va 
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tractar la proposta i tots els membres de la Corporació hi van estar d'acord. 
Agraeix especialment la colꞏlaboració dels membres de la minoria que van 
participar en aquelles reunions de la Junta de Govern, aportant les seves idees i 
fent-ho tot més fàcil. Van ser uns moments molt durs que, encara no han acabat, 
però actualment no es dona la mateixa situació d’aquell moment que era 
d'espant. Per aquest motiu, agraeix els membres de la minoria comunal aquelles 
colꞏlaboracions que van oferir en aquells moments. Davant de situacions com 
aquesta pandèmia, és una manera de reaccionar. Aquesta proposta suposa un 
estalvi per al teixit empresarial de la parròquia de més de 500.000€. Per tant, és 
un ingrés menys per al Comú d'Andorra la Vella d'aquest import també. 
 
A continuació, el Secretari general fa lectura de l’Ordinació de modificació de 
l’Ordinació tributària comunal del Comú d’Andorra la Vella per a l’any 2020, del 
19 de desembre del 2019: 
 

ORDINACIÓ 
 
Vist el marc de la potestat tributària dels comuns, al qual fa referència l’article 80.2 de la 
Constitució; 
 
Vista la Llei qualificada de delimitació de competències dels comuns, del 4 de novembre 
del 1993; 
 
Vistes les Lleis de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia de SARS-CoV-2, aprovades pel Consell General i els Decrets 
del Govern relacionats; 
 
Exposició de motius 
Les Lleis de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia de SARS-CoV-2, aprovades pel Consell General des del mes 
de març del 2020 (Llei 3/2020, del 23 de març, Llei 5/2020, del 18 d’abril i Llei 7/2020, 
del 25 de maig) i els diferents Decrets del Govern han establert diverses mesures 
excepcionals i urgents destinades a palꞏliar, en la mesura que sigui possible i a partir 
dels principis de solidaritat i corresponsabilitat, els primers efectes que la situació de la 
crisi sanitària provoca sobre les persones i sobre l’activitat econòmica.  
 
En aquest context, la prioritat absoluta en matèria econòmica es basa en protegir i donar 
suport al teixit econòmic i social per minimitzar l’impacte i intentar que una vegada 
acabada l’alarma sanitària, es produeixi al més aviat possible la recuperació de 
l’economia. La pandèmia de la COVID-19 suposarà inevitablement un resultat negatiu i 
de quantificació incerta sobre la nostra economia. En aquestes circumstàncies, l’objectiu 
principal és aconseguir que aquests efectes negatius siguin transitoris, evitant, a darrera 
instància, que l’impacte econòmic persisteixi i esdevingui estructural. 
 
Les mesures previstes en aquesta Ordinació de modificació de l’Ordinació tributària del 
Comú d’Andorra la Vella per a l’any 2020 tenen com a objecte alleugerir i minimitzar les 
conseqüències econòmiques per la situació d’emergència sanitària ocasionada per la 
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pandèmia. La seva aplicació és limitada en el temps i desplega els seus efectes pel 
període comprès entre el 14 de març de l’any en curs i fins al 9 de juny del 2020, data 
d’entrada en vigor del Decret de declaració parcial de la fi de la situació d’emergència 
sanitària. 
 
Per tot l’anterior, el Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 30 
de setembre del 2020, ha aprovat la següent: 
 

Ordinació del 30-9-2020 de modificació de l’Ordinació tributària comunal per a 
l’any 2020, del 19-12-2019 

 
Article 1 
S’afegeix a l’article 11, Taxa sobre la higiene pública, apartat 6, Quota tributària, un 
paràgraf c), amb el redactat següent: 
 
“Article 11. Taxa sobre la higiene pública 
 
.../... 
 
6. Quota tributària 
 
.../... 
 
c) Als efectes del càlcul de la quota tributària de l’any 2020, les activitats comercials, 
empresarials o professionals, que han quedat suspeses en aplicació dels Decrets del 
Govern de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia, no meritaran sobre la taxa d’higiene pública durant tot el 
termini de suspensió. 
 
La quota tributària sobre la taxa d’higiene pública de les activitats comercials, 
empresarials o professionals, que han quedat parcialment suspeses o en règim de 
permanència, en aplicació dels Decrets del Govern de mesures excepcionals i urgents 
per la situació d’emergència sanitària causada per la pandèmia, es calcularà a raó del 
20% durant tot el termini de suspensió parcial o de permanència.” 
 
Article 2 
S’afegeix a l’article 12, Taxa sobre l’enllumenat públic, apartat 6, Quota tributària, un 
paràgraf c), amb el redactat següent: 
 
“Article 12. Taxa sobre l’enllumenat públic 
 
.../... 
6. Quota tributària 
 
.../... 
 
c) Als efectes del càlcul de la quota tributària de l’any 2020, les activitats comercials, 
empresarials o professionals, que han quedat suspeses en aplicació dels Decrets del 
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Govern de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia, no meritaran sobre la taxa d’enllumenat públic durant tot el 
termini de suspensió. 
 
La quota tributària sobre la taxa d’enllumenat públic de les activitats comercials, 
empresarials o professionals, que han quedat parcialment suspeses o en règim de 
permanència, en aplicació dels Decrets del Govern de mesures excepcionals i urgents 
per la situació d’emergència sanitària causada per la pandèmia, es calcularà a raó del 
20% durant tot el termini de suspensió parcial o de permanència.” 
 
Article 3 
S’afegeix a l’article 38, Impost de radicació d’activitats comercials, empresarials i 
professionals, apartat 6, Quota tributària, un paràgraf c), amb el redactat següent: 
 
“Article 38. Impost de radicació d’activitats comercials, empresarials i 
professionals 
 
.../... 
 
6. Quota tributària 
 
.../... 
 
c) Als efectes del càlcul de la quota tributària de l’any 2020, les activitats comercials, 
empresarials o professionals, que han quedat suspeses en aplicació dels Decrets del 
Govern de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia, no meritaran sobre l’impost de radicació d’activitats 
comercials, empresarials o professionals, durant tot el termini de suspensió. 
 
L’impost de radicació sobre les activitats comercials, empresarials o professionals, que 
han quedat parcialment suspeses o en règim de permanència, en aplicació dels Decrets 
del Govern de mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 
causada per la pandèmia, es calcularà a raó del 20% durant tot el termini de suspensió 
parcial o de permanència.” 
 
Disposició final única 
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
La cònsol major informa que aquesta és la proposta d’ordinació. Aquesta és la 
fórmula tècnica que ha trobat el Comú d’Andorra la Vella per poder aplicar 
aquesta exoneració d’una part del tribut sobre les activitats comercials i 
empresarials i de les corresponents taxes d'enllumenat i d’higiene públics per als 
establiments que, per llei, van veure’s obligats a tancar totalment o parcial. En 
funció de l'una o de l'altra, se'ls aplicarà aquest càlcul. El Comú coneix el que 
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representa, que ascendeix a una suma de 577.418€. I aquesta és l'acció que el 
Comú d'Andorra la Vella fa com a colꞏlaboració amb el teixit econòmic i 
empresarial de la parròquia. Seguidament, cedeix la paraula al Sr. Sergi 
González. 
 
El Sr. Sergi González manifesta que aquesta xifra de 577.418€ suposa 
aproximadament el 12% de la totalitat del tribut. Demana saber, sobre les taxes 
esmentades en l’ordinació de modificació, el percentatge que representa sobre 
cada taxa. 
 
La cònsol major respon que els membres de la majoria comunal ho han calculat 
tot. Ho ha fet el Departament de Tràmits, Tributs i Deutors. Aquest descompte 
apareixerà en cada rebut. El percentatge mitjà és aquest però, a alguns 
comerços, els representarà un descompte del 25% i, a d'altres, els representarà 
un 10%. Això anirà en funció dels dies en què els establiments van estar tancats, 
i si ho van fer totalment o parcial. El càlcul s’ha realitzat de forma força estricta i 
les taxes que esmenta l’ordinació s’aplicaran de la mateixa manera. El Comú 
disposa d’una memòria amb tot el detall, que suposa una gran quantitat 
d’informació perquè Andorra la Vella disposa d’una gran quantitat de comerços. 
En aquesta documentació, hi apareix el total amb tot tipus de detall sobre el que 
afecta al tribut i a la taxa i el que s’exonera en cada concepte. Tot seguit, passa 
la paraula a la Sra. Maria Dolors Carmona. 
 
La Sra. Maria Dolors Carmona manifesta que, des del grup Socialdemòcrata + 
Independents, com no podia ser d'una altra manera, els seus membres donaran 
suport a aquesta mesura. Així ja ho van manifestar durant aquestes reunions de 
la Junta de Govern ampliades, extraordinàries, que eren com a petits Consells 
de Comú on van compartir molts temes, com podia ser el dia a dia de l’evolució 
de la pandèmia. Però a la vegada, també van compartir les diferents accions i la 
gestió dels diferents serveis de la parròquia. En aquesta situació i amb aquest 
format, van poder compartir també noves propostes que van sorgir. Els membres 
de la minoria comunal en van treure una valoració positiva perquè generalment 
el que passa durant les sessions de Consell de Comú és que hi ha un debat 
sobre temes molt concrets. Però el fet de poder compartir diferents iniciatives i 
propostes, entrant-hi en profunditat, va generar una altra dinàmica molt més 
constructiva que no pas el format de les diferents reunions que es mantenien 
habitualment i que regula l'ordinació de funcionament dels Comuns. Valoren molt 
positivament aquesta iniciativa que va tenir la majoria i on els membres de la 
minoria van poder aportar tot allò que creien que podia facilitar la vida als 
ciutadans de la parròquia. Seguint amb aquesta línia, als membres del grup 
Socialdemòcrata + Independents els agradaria, i així ho han manifestat en 
diverses ocasions, conèixer l'impacte no només econòmic sinó també la resta 
d’impactes, tant a nivell d’organització de serveis com a nivell de demandes de 
ciutadans. La resposta ha estat que no hi havia res de significatiu. Una cosa és 
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la demanda o les incidències que es detecten i l'altra cosa és el que compromet 
als consellers de Comú, com a representants del poble, a analitzar i anar una 
mica més enllà. No han d’esperar a la necessitat sinó que han de ser proactius i 
constructius i donar un servei que potser va més enllà dels que fins ara el Comú 
ha facilitat. Però, com a responsables que són els membres de la Corporació 
també pel càrrec que ocupen, això ho han de tirar endavant. És per aquest motiu 
que el que desitgen els membres de la minoria comunal és reprendre aquestes 
reunions, encara que no saben en quin format però cal reinventar-se, o potser 
cal crear una comissió adhoc per a aquest tema, cosa que també seria molt 
interessant. Una cosa és rebre la informació i una altra cosa és participar, 
colꞏlaborar i aportar allò que els membres del seu grup considerin que és molt 
important per als ciutadans de la parròquia. Per tant, demana que els membres 
de la majoria comunal ho prenguin en consideració i que aquest no fos el darrer 
Consell de Comú extraordinari per adoptar mesures davant d’una necessitat. 
Tots coneixen la realitat del moment i no és positiva. Els contagis continuen 
creixent i això té uns efectes que no se sap on acabaran. Espera no tornar a la 
mateixa situació que es va viure durant els mesos de març i fins al mes de juny. 
Però això té una repercussió i cada vegada serà més gran perquè algunes de 
les mesures, com són els ERTO, finalitzaran a finals d'any i això també generarà 
unes altres necessitats. Una part d’aquestes demandes les pot assumir el Comú 
però a d’altres hi ha de respondre el Govern, com ha fet fins ara. Però els 
Consellers de Comú poden ser proactius al respecte i fer propostes que vagin 
fins i tot més enllà del que és la seva competència per si el Govern o el Consell 
General ho creuen necessari. Per tant, demana aquesta possibilitat de participar 
activament per ajudar en aquesta necessitat per aquest nou context que es viu 
perquè tot sigui més fàcil i, no només per a un sector de la parròquia, sinó que 
ho han de fer extensiu a tots els sectors i que tots els ciutadans vegin que el 
Comú resta pendent del seu benestar. 
 
La cònsol major respon el Comú d’Andorra la Vella va ser l'únic d’Andorra que 
va aplicar aquest sistema de reunions de la Junta de Govern ampliades a la 
minoria i va funcionar molt bé, com molt bé ho ha exposat la Sra. Maria Dolors 
Carmona. Era una situació difícil que no està superada. Cal ser-ne conscients 
lamentablement. Va funcionar molt bé. Es mostra disposada a parlar sobre la 
seva proposta en casos com aquests, encara que espera que n'hi hagi molt pocs. 
Els membres de la majoria comunal estudiaran la seva proposta. Tota aportació 
és benvinguda i els membres de la Corporació coincidien en totes les propostes 
que es van posar sobre la taula o no estaven molt lluny els uns dels altres. És 
una bona iniciativa que valoraran. Dit això, com ho deia la Sra. Maria Dolors 
Carmona, segurament i lamentablement, aquestes no seran les úniques 
mesures que haurà de prendre el Comú al respecte. Segurament n’haurà de 
prendre d'altres i ho farà si cal. Els membres de la majoria comunal hi estan 
preparats i, si és necessari, les afrontaran. Els ERTO són competència del 
Govern però espera que, si la cosa no rutlla, hi haurà alguna actuació als efectes 
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de perllongar aquests ERTO, encara que sigui en moments o en activitats molt 
específiques i molt concretes. N'està convençuda. Tant de bo no calgués allargar 
aquests ERTO i que tot anés perfecte i Andorra es pogués omplir de turistes, 
com ha passat aquest estiu. L'altre dia comentava que, el passat mes d'abril quan 
es mantenien aquestes reunions de la Junta de Govern moment en què tothom 
estava amb una depressió perquè tothom pensava que no vindria mai més ningú 
a Andorra i realment s’ha vist que Andorra continua tenint un atractiu turístic. Si 
es fan bé les coses, els visitants responen. Per tant, el Comú ha de continuar 
fent bé les coses i apostant per generar riquesa i perquè Andorra tiri endavant i 
perquè els ciutadans de la parròquia i del país en general tinguin totes les 
necessitats cobertes. El Comú d'Andorra la Vella hi treballa des de les seves 
competències, com no pot ser de cap altra manera. Comunica que valorarà la 
proposta de la Sra. Maria Dolors Carmona i la tindrà present. Properament, 
proposa de parlar-ne per valorar si hi ha alguna possibilitat de trobar alguna 
fórmula d'aquestes que permeti tractar aquest assumpte. Cedeix de nou la 
paraula a la Sra. Maria Dolors Carmona. 
 
La Sra. Maria Dolors Carmona agraeix aquest posicionament de la cònsol major, 
així com dels membres de la majoria comunal relatiu a poder participar 
activament buscant aquesta fórmula o aquest format. Existeix un altre tema 
recurrent. Aquí es dona l’exemple. Els membres de la minoria comunal han 
conegut aquestes dades en aquest mateix moment. No disposen de cap 
memòria econòmica. No disposen de cap informe. Els membres del grup 
Socialdemòcrata + Independents volen participar de manera més activa però es 
troben que no disposen de tota la informació i l’han de demanar o l’obtenen a 
posteriori. Per tant, agrairia als membres de la majoria comunal que, si tenen 
dades, les facin arribar als membres de la minoria comunal que es comprometen 
a mantenir-les en confidencialitat. Són dades que serveixen per treballar i poder 
presentar propostes. Si la majoria comunal treballa en aquesta línia, facilita la 
colꞏlaboració de la minoria comunal. Agraeix també al secretari general la 
documentació que li acaba de fer arribar i que havia solꞏlicitat durant els dos 
darrers Consells de Comú. A partir d'ara, disposaran d’aquesta informació però 
demana poder obtenir la documentació a l’avança i no haver-la de demanar a 
l’hora d’arribar al Consell de Comú. Entén que això representa més feina per a 
la majoria. Però demana més compromís perquè els membres de la minoria 
també són Consellers de Comú i han de poder obtenir la informació per poder 
aportar però, a la vegada també, quan s'hagi tractat el tema, poder informar 
correctament a la ciutadania a qui representen. 
 
La cònsol major respon que mirarà d’esforçar-se a fer-los arribar la documentació 
amb més antelació. No representa més feina per al Comú. Mirarà d'esforçar-se 
més. 
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No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta presentada que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
 
Abans d'acabar, la cònsol major, fent referència als acords presos en aquestes 
reunions de la Junta de Govern ampliades, algunes d’aquestes propostes ja han 
estat aprovades pel Consell de Comú. La mesura aprovada avui segurament és 
la que té un major impacte o un impacte més directe envers el teixit productiu de 
la parròquia. Però no és l’única. Avui, el Comú aprova aquesta mesura que 
representa aquest import d’uns 577.000€, però ha emprès una bateria de 
mesures que suposen un esforç econòmic important i és bo de quantificar-les. El 
Comú ja ha destinat més 3,7 milions d’euros només en accions directes o 
indirectes a causa de la pandèmia provocada per la pandèmia de la COVID-19. 
I totes aquestes propostes han estat aprovades amb el suport dels vots dels 
membres de la minoria comunal. Per exemple, hi ha els 2 milions d’euros que 
aportarà el Comú al fons de solidaritat del Govern d’Andorra, per 
corresponsabilitat institucional. El Comú d’Andorra la Vella va acordar aportar 
aquest import que encara no s'ha fet efectiu perquè els membres de la majoria 
són conscients que Andorra la Vella és la parròquia que té més comerços i més 
empreses i que ha tingut més ERTO. Es va aprovar per unanimitat en un Consell 
de Comú aquesta aportació de dos milions d’euros. El Comú també ha aportat 
1,7 milions d’euros més en accions que tenen per objectiu reduir la pressió fiscal 
de l'obligat tributari com són la reducció del 50% de la factura de l'aigua del segon 
trimestre aprovada i ara quantificada en 227.445€ de menys ingressats pel 
Comú, és a dir d'ajuda a les famílies de la parròquia; l’aixecament de les barreres 
dels aparcaments durant el període del confinament perquè els ciutadans hi 
aparquessin de manera gratuïta, això ha representat una disminució d’ingressos 
per al Comú de 129.000€ al mes de març i de 411.000€ per al mes d'abril. El 
Comú també ha dut a terme mesures per contribuir a la reactivació del comerç i 
l'ocupació com va ser la campanya de promoció turística i comercial que va tenir 
un cost de 70.000€ i que va ser publicada a la televisió catalana, a la de Madrid, 
a la d’Aragó i a la de la regió francesa d'Occitània. El Comú també ha treballat 
per al comerç, amb la Cambra de Comerç, Indústria i Serveis, en mesures 
destinades a cursos de formació per a comerciants. Pel moment, aquest projecte 
suposa una despesa per un import de 1.800€. I en aquest moment, el Comú està 
treballant en una altra bateria de mesures que pot significar una despesa per un 
import més considerable, vers els 40.000€. Cal tenir present que aquests primers 
cursos han funcionat i han tingut una xifra d’inscrits significativa. Aquesta 
formació és realitza en colꞏlaboració entre el Comú i la Cambra. El Comú també 
ha facilitat que les terrasses puguin ampliar els espais als efectes d'adaptar-se 
les mesures Covid-19. Això ha suposat un import total no facturat, pels metres 
suplementaris que han ocupat aquestes terrasses, d'uns 43.783€. El Comú ha 
incrementat el nombre de personal eventual durant l'estiu per cobrir les 
necessitats derivades els protocols sanitaris i generar també d'aquesta manera 
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ocupació. S’ha contractat 48 treballadors addicionals a l'estiu. Això ha 
representat un sobrecost per al Comú, respecte al pressupostat en els anys 
anteriors, d’uns 40.000€. Els monitors s'han dividit de la manera següent: 14 
monitors per al Departament de Social, 9 per al Departament de Turisme, 8 per 
al Departament de Medi Ambient i 3 auxiliars. Totes aquestes persones que s'han 
contractat de més ho han estat per cobrir les mesures però també per colꞏlaborar 
amb les persones de la parròquia. El Comú també ha efectuat canvis de les 
bases reguladores de les subvencions esportives per ajudar als clubs i 
federacions a través d'una doble ajuda, la subvenció i l’exoneració dels lloguers 
d'equipaments esportius comunals entre els mesos de setembre i desembre. 
Actualment, el Comú ha acordat exoneracions a 15 clubs per un valor de 
25.761€. Es tracta dels clubs que utilitzen les instalꞏlacions pròpies del Comú i 
que fins ara pagaven. Durant aquests mesos, el Comú ha acordat que no les 
pagarien. El Comú també ha procedit a l’avançament del pagament de la 
subvenció als clubs als efectes de permetre'ls que puguin fer front a les despeses 
que els ha originat la pandèmia causada per la Covid-19. Alguns clubs han perdut 
socis i tenen alguns problemes econòmics. Per aquest motiu, el Comú ha decidit 
avançar-los-hi. Aquestes són, en resum, totes les mesures que el Comú ha 
aprovat fins a la data d’avui, directament o indirecta. Però els membres de la 
majoria comunal disposen de més mesures sobre la taula i en faran partícips als 
membres de la minoria comunal. Una d’aquestes mesures seran destinades, 
com ho solꞏlicitava la Sra. Maria Dolors Carmona, a nivell d’acció social general. 
El Comú disposa d’un pressupost ja aprovat per a aquest any, establert d'acord 
als anys anteriors. Fins al moment, el Comú no ha constatat dins de les seves 
competències un increment d'ajudes socials respecte a l'any passat. Però no 
obstant això, els membres de la majoria comunal volen ser proactius i avançar-
se a les problemàtiques que puguin sorgir. Per aquest motiu, proposaran que 
s'incrementi aquest pressupost amb una partida extraordinària de 50.000€ 
addicionals per afrontar les demandes que puguin sorgir d'aquí a finals d'any. 
Per ara, el Comú encara no ha exhaurit aquest pressupost. Aquesta és una acció 
que se sotmetrà a l’aprovació del Consell de Comú i se’n debatrà però que 
encara l'estan començant a treballar. Una altra acció també important és 
reactivar l'economia a través de l’obra pública. Amb aquesta finalitat, la majoria 
comunal proposarà i sotmetrà a l’aprovació del Consell de Comú avançar la 
realització d'alguns projectes als efectes de crear ocupació i reactivar el sector 
de la construcció. Els projectes que la majoria tenia previstos però no per a 
aquest any 2020 com poden ser les quatre fases de la remodelació de la plaça 
de la Rotonda. Enguany, el Comú volia tirar-ne endavant la primera fase però 
segurament proposaran avançar les dues primeres fases. Un altre projecte que 
es podria tirar endavant és la finalització d’una part de la rambla de l'avinguda 
d’Enclar de Santa Coloma. És a dir tot el tram comprès entre la rotonda d’Enclar 
fins a l'Espai Columba. La majoria ja disposa del projecte de la remodelació 
d’aquell espai encara que no el volia tirar endavant fins al 2021. Però, els 
membres de la majoria creuen que es troben en situació de poder-lo afrontar 
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enguany i el sotmetran a l’aprovació del Consell de Comú perquè es valori la 
proposta. Aquestes dues propostes s’hauran de tractar durant les reunions de la 
Comissió corresponent. És un bon moment per generar confiança, per ilꞏlusió i 
sobretot ocupació. Desitja que tothom tingui expectatives i sàpiga que això no 
para i que cal continuar treballant perquè la parròquia tiri endavant i perquè 
tothom pugui treballar i tingui les ajudes necessàries. A part de totes aquestes 
mesures que fins ara ha detallat, els membres de la majoria comunal disposen 
d’aquests projectes nous que caldrà valorar-ne la realització d’ara fins a finals 
d'any. És important afrontar-los. Aquestes són les mesures que, ara per ara, té 
el Comú d’Andorra la Vella sobre la taula. Això no treu que en pugui trobar més 
o que li facin arribar noves propostes. Cal tractar-les totes. Ho ha exposat 
diverses vegades. Els membres de la majoria comunal estan oberts a valorar-
les. Per tant, ara és el moment de remar tots en la mateixa direcció. És important 
per al país i sobretot cal generar confiança, riquesa i treball. I això permetrà tornar 
a l'Andorra que era o a una Andorra encara millor. Manifesta que anirà informant 
als membres de la minoria comunal en relació amb aquests punts. En quant a la 
creació d’aquesta comissió que proposava la Sra. Maria Dolors Carmona també 
pot servir per tractar aquests noves propostes. Comunica que, si es crea la 
comissió, la convocarà molt de pressa perquè ja ens trobem al mes d'octubre i, 
si cal publicar algun concurs, caldria fer-ho durant aquest mateix mes d’octubre. 
Per finalitzar, agraeix el suport i la confiança rebuts. 
 
 
 
I, esgotat l’ordre del dia, la cònsol major aixeca la sessió. Són les 16.35 h de la 
tarda. 
 


